
وزیر ارشاد: پرونده شبکه های رسانه ای 
معاند لندن نشین تشکیل شد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از تشکیل پرونده حرفه ای و رسانه ای 
ش�بکه های معاند تروریس�م رس�انه ای لندن نش�ین در وزارتخانه 
متبوع خبر داد و گفت: به زودی شکایت هایی تسلیم مراجع حقوقی 

بین المللی می کنیم.
محمدمهدی اسللماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشللاد اسللامی در جلسه 
ستاد حقوق بشر جمهوری اسللامی ایران که با حضور حجت الاسام 
والمسلللمین غامحسللین محسللنی اژه ای، رئیس سللتاد حقوق بشر 
جمهوری اسللامی ایران و رئیس قوه قضائیه برگزار شد، گفت: پرونده 
حرفه ای و رسانه ای شبکه های معاند تروریسللم رسانه ای لندن نشین 
شامل مواردی از نقض صریح اصول حرفه ای حاکم بر خود این شبکه ها 
مثل ارائه آموزش های رسمی فعالیت های خشونت آمیز و امور مربوط به 

حمایت از تروریست ها است. 
شللمخانی دبیر شللورای عالی امنیت ملللی، غریب آبادی دبیر سللتاد 
حقوق بشللر جمهللوری اسللامی، امیرعبداللهیان وزیر امللور خارجه، 
حجت الاسام والمسلمین خطیب وزیر اطاعات، وحیدی وزیر کشور، 
رحیمی وزیر دادگسللتری، حجت الاسام والمسلللمین مرتضوی مقدم 
رئیس دیوان عالی کشور، حجت الاسام والمسلمین منتظری دادستان 
کل کشور، جال زاده رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس، محمدی رئیس سللازمان زندان ها، خداییان رئیس سللازمان 
بازرسی کل کشور، سردار قاسم رضایی جانشین فرماندهی کل انتظامی، 
انسیه خزعلی معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور از جمله حاضران 

در جلسه ستاد حقوق بشر بودند.

برپايي كارگاه  هنري »آبروي  ري« در شهرري
کارگاه هن�ري »آبروي ري« به مناس�بت س�الروز ولادت 
حضرت عبدالعظی�م حس�ني)ع(، با حض�ور هنرمندان 
عرصه تجسمي در جوار بارگاه آن حضرت برگزار مي شود. 
 به گزارش »جوان«، به نقل از مرکز هنرهاي تجسمي وزارت ارشاد، 
همزمان با ایام میاد حضرت عبدالعظیم  حسللني)ع( هنرمندان 
گوناگون عرصه هنرهاي تجسمي گرد هم مي آیند. در این کارگاه 
هنري که براي نخستین بار، هنرمنداني از رشته هاي خوشنویسي، 
نقاشي و نقاشیخط حضور خواهند داشت. وجه تسمیه کارگاه هنري 
»آبللروي ري« برگرفته از بیانات رهبر معظم انقللاب در دیدار با 
برگزارکنندگان کنگره حضرت عبدالعظیم حسني)ع( است. ایشان 
در آن دیدار، حضرت سیدالکریم)ع( را به مثابه شخصیتي که به ري 

و تاریخ ري آبرو بخشیده است، معرفي مي کنند.
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امام زمان عجل الله تعالي فرجه 
الشریف مي فرمایند:

خدا با ما است و نیازمند دیگری 
نیس�تیم. حق با ما است و باکی 
نیس�ت که کس�ی از م�ا روی 

بگرداند. 

الغیبه، طوسی، ص 285.

روایت مهدی کلهر از باندبازی ضدهنری میرحسین و مخملباف

 قطب زاده مأموریت داشت 
دست انقلاب را از هنرمندان طرفدار امام خالی کند

م�ن ی�ک تفک�ر داش�تم ک�ه ع�ده ای می خواهن�د 
مانن�د قط�ب زاده، هنرمن�د ماه�ر را از دس�ت انق�لاب 
خ�ارج کنن�د و ت�ا ح�دودی ه�م موف�ق ش�دند. 
مهدی کلهر از اولین مدیران فرهنگی پس از انقاب اسامی با 
بیان این مطلب به این نکته اشاره می کند که یکسری از افرادی 
که در انقاب اعتصاب کرده بودند، توسط قطب زاده  قلع وقمع 
شدند. عجیب است، یعنی افرادی که برای انقاب اعتصاب کرده 
بودند، حقوقشان را قطع کرد و با آنها بدترین برخورد را داشت. 
برای مثال یکی از خواننده های قبل از انقاب که مقید به نماز 
و روزه بود و عموماً حجاب داشت توسللط او حذف شد و سعی 
می کرد اینها را از انقاب پشیمان کند. ما یکسری از گوینده های 
کاماً انقابی را که اصاً آدم های فاسدی نبودند از دست دادیم، 
یعنی بهترین گوینده ها را از ما گرفتند. اصاً قطب زاده مأموریت 
داشت، یک رفیق صهیونیستی داشت به نام هکتور ویالون که 
صهیونیست فرانسوی بود. دو ویولون گرانقیمت پاگانینی را ل 
شاید قیمتش چند میلیارد باشد ل مفت به او بخشید و گفت که 
اینها در اسام حرام است و آنها را آتش می زنند و داد رفت.  کلهر 
که با تسنیم گفت و گو کرده است، در ادامه عنوان می کند: او در 
همان سال 1358 سرود »ای ایران ای مرز پرگهر« را منع پخش 
کرد، سرودی که مرحوم گل گاب نوشته بود و روح الله خالقی 
موسیقی آن را ساخته بود، اما من می دانستم که نظر امام)ره( 
این نیست، برای همین به  محض اینکه در ارکستر سمفونیک 
وارد شدم، دستور دادم این سرود را اجرا کنند. خانواده حضرت 
امام)ره( آمدند و ایشان هم خودشان با رادیو گوش دادند. آقای 
دکتر بروجردی، داماد امام)ره( به من گفتند »در شب شنبه ای 
که در منزل امام جمع می شدیم به ایشان گفتم که خیلی سرود 
خوب اجرا می شود، امام گفتند که با رادیو گوش دادم و خیلی 
خوب بود.« آقای بروجردی گفت که »به امام گفتم نه آقاجان، 
باید آنجا تشریف داشته باشید، زن ها روسری و مانتوهای سبز 
شیک، مردها کت های قهوه ای مخملی و پیراهن سفید و چندین 
نفر نوازنده و خاصه این ارکستر عظمتی دارد. امام لبخندی زد و 

گفت، فکر نمی کردم از این عرضه ها داشته باشند.« )با خنده(
به گفته این مدیر فرهنگی ابتدای انقاب، مشللکل دیگر ما در 
فرهنگ دارودسته محسن مخملباف بود که به شدت از سوی 
نخست وزیر حمایت می شد.  یکی از جاهایی که مخملباف خود 
را نشان می دهد سر ماجرای فیلم برزخی هاست. اول بگویم که 
این فیلم قبل از اینکه من وارد وزارت شللوم، ساخته شده بود، 
یعنی در زمان مهندس نجفی، اصاً قبل از جنگ ساخته شده، 

اما بعد از جنگ صداگذاری شللده اسللت و فضای آن را جنگی 
کردند. آقای نجفی برای اینکه جلب اعتماد کند یکسری جواز 
برای ساخت به فیلمنامه هایی داده بود، البته بدون اینکه آنها را 
بخواند؛ برای اینکه فیلم ها ساخته شود و سینما جان بگیرد. یکی 
از این فیلم ها »برزخی ها« است، اما من گفتم که »چون نجفی 
کار درستی کرده است، من هم پای کار نجفی می ایستم، چون 
نجفی سینما را نگه داشته است و اگر نجفی ایستادگی نمی کرد 
چیزی از سینما نمانده بود.« کلهر توضیح داد: زمانی که فیلم 
ساخته شد، میرحسین موسللوی که نخست وزیر و سرپرست 
وزارت فرهنگ و هنر بود، به من گفت که جواز فیلم را لغو کنم. او 
گفت »بعداً دوباره جواز می دهیم.« گفتم »به هیچ وجه این کار را 
در فرهنگ نمی کنم، این کار سیاسی است و من با هنر سیاسی 
برخورد نمی کنم. این کار کثیفی است، من به عنوان آدم فرهنگی 
و هنری وارد شدم.« من به موسوی گفتم که »امام می گویند این 
فیلم اشکال ندارد. آقای خامنه ای هم نظر امام را دارند و می گویند 
اشکال ندارد، اما شما به خاطر حرف محسن مخملباف و دو نفر 
دیگر ل که مانند یک مثلث بودندل و به شما می گویند »این فیلم را 

توقیف کن!«، می خواهی جلوی این فیلم را بگیری؟«
این سه نفر شورای فقاهت هنر کشور شده بودند، این حرف را که 
می زنم جدی است و خیلی ها به آنان تعظیم می کردند. جالب این 
بود که مردم و بچه های جبهه هم از این فیلم راضی بودند و حتی به 
ما نامه داده بودند و از این فیلم خوششان آمده بود. گفت که »پس 
چه  کار می کنی؟« گفتم »من را بللردار!« آقای زنگنه که معاون 
فرهنگی میرحسین بود، به من گفت که »استعفا بده!« گفتم که 
»نمی دهم.« آخر سر آنقدر این موضوع را دنبال کردم تا اخراجم 
کنند، به میرحسین گفتم که »بالا بروید پایین بیایید این کار را 
نمی کنم، اما من به این اخراج و عزل برای تاریخ نیاز دارم، شما 
ادعای هنرمند بودن و فرهنگی بودن می کنید، اما بسیار روش 
کثیفی دارید که با هنر و فرهنگ سیاست زده برخورد می کنید.«

   رویداد

صباغ زاده: اگر مردم به سینما نروند حق دارند
فیلم ها یکنواخت، خسته کننده و خالی از هیجان و تازگی شده اند

مستند رادیویی زندگی »طاهره صفارزاده« در رادیو فرهنگ
شاعری مبارز، نخبه و دانشمند که خادم القرآن بود

برنامه »مستند فرهنگ« در ادامه معرفی مفاخر فرهنگی 
هنری کشور مستندی رادیویی از زندگی »طاهره صفارزاده« 
شاعر، نویسنده، محقق و مترجم قرآن را روایت کرد؛ بانوی 
مبارز، نخبه و زن دانشمند مسلمانی که »خادم القرآن« بود.

به گزارش جوان، مجموعه »مسللتند فرهنللگ« کاری از رادیو 
فرهنگ است که به بهانه چهارم آبان سللالروز درگذشت طاهره 
صفارزاده به پرتره ای از زندگی این شاعر و مترجم قرآن اختصاص 
داشت. بررسی فعالیت شعری مرحوم طاهره صفارزاده در دهه 40 
و 50 و تأسیس حوزه هنری از بخش هایی است که در این برنامه 
به آن پرداخته شده است. طاهره صفارزاده شاعر، نویسنده، محقق 
و مترجم قرآن فقید کشورمان از مهم ترین شعرای سپیدسرای 
معاصر است که در شش سللالگی تجوید، قرائت و حفظ قرآن را 
در مکتب خانه محل زندگی خللود آموخت و تحصیات ابتدایی 
و متوسللطه را در کرمان گذراند. مرحوم صفارزاده که نخستین 
شعرش را در 13سالگی سللرود در فضای شعر روشنفکری دهه 
40 و 50 سبک شللعری خاصی را به نام »طنین« پایه گذاشت. 
انتشار کتاب »سد و بازوان« او با مقدمه جانبدارانه محمد حقوقی، 
مناقشاتی را در شللعر معاصر پدید آورد. حقوقی در مقدمه خود 
نام صفارزاده را کنار نام هایی چون شللاملو، نیمللا و اخوان ثالث 
قرار داد. از جمله مهم ترین آثار صفارزاده ترجمه انگلیسی قرآن 
است. او همچنین پیش از انقاب کتاب شعری به زبان انگلیسی 
در امریکا منتشر کرده بود که مورد توجه هم واقع شد. غیر از این 
دستاورد مهم سازمانی این شاعر، تأسیس »کانون نهضت فرهنگی 
اسامی« یک سال پیش از انقاب اسامی بود که سرانجام منجر 

به شکل گیری حوزه هنری شللد. دکتر طاهره صفارزاده پس از 
انقاب اسامی از سوی همکاران خود در دانشگاه شهید بهشتی 
به عنوان رئیس دانشگاه و نیز رئیس دانشکده ادبیات انتخاب شد.  
دکتر صفارزاده در سال 1371 از سوی وزارت علوم و آموزش عالی 
استاد نمونه اعام شد و در سال 1380 پس از انتشار ترجمه »قرآن 
کریم« به افتخار عنوان خادم القرآن نائل شللد. وی در ماه مارس 
2006 همزمان با برپایی جشن روز جهانی زن از سوی سازمان 
نویسندگان آفریقا و آسیا به عنوان شاعر مبارز، زن نخبه و دانشمند 
مسلمان برگزیده شد. از این زن دانشمند و نخبه تاکنون عاوه بر 
مقالات و مصاحبه های علمی و اجتماعی، بیش از 14 مجموعه شعر 
و 10 کتاب ترجمه یا نقد ترجمه در زمینه های ادبیات، علوم، علوم 
قرآنی و حدیث منتشر و گزیده سروده های او به زبان های گوناگون 
جهان ترجمه شده است. طاهره صفارزاده آبان سال 1387 به علت 
بیماری تحت عمل جراحی قرار گرفت و چنللد ماه پس از آن در 

بیمارستان به دیار باقی شتافت.

کارگ�ردان پیشکس�وت س�ینما می گوی�د: م�ردم تا چه 
زمان بای�د کمدی ه�ای تک�راری ببینن�د. اگ�ر مخاطب 
دیگر به س�ینما نرود ح�ق دارد، زیرا فیلم ه�ا یکنواخت، 
خس�ته کننده و خال�ی از هیج�ان و تازگ�ی ش�ده اند.

سینمای ایران نیاز به یک آسیب شناسی جدی و گسترده دارد 
تا خود را از وضعیتی که به آن گرفتار شده نجات دهد، وضعیتی 
که قهر تماشاگر روز به روز بیش از قبل گریبان آن را می گیرد 
و گویی دیگر مشت سینما برای مخاطب ایرانی باز شده است 
و مخاطب فهمیده سینما بیش از این برای او چیزی در چنته 
ندارد. وضعیتی که اگر ادامه پیدا کند، می تواند به ورشکستگی 

کامل هنر هفتم در ایران بینجامد. 
در همین رابطه مهدی صباغ زاده، کارگردان سللینما به میزان 
می گوید: باید از ایده های جدید و ژانرهای متفاوت در سللینما 
استقبال کنیم و درباره عدم حمایت از فیلمسازان جوان به این 
نکته اشللاره می کند: از نظر من نهادهای سینمایی و فرهنگی 

باید در کنار جوانان بایسللتند تا ما برای آینده فیلمساز داشته 
باشیم. باید از ایده های جدید و ژانرهای متفاوت استقبال کنیم 
تا تنوع به سینما بیاید. تا کی می خواهیم فیلم کمدی بسازیم، 
اینقدر فیلم کمدی ساخته شده که گندش بالا آمده و مخاطب 
دیگر میلی به تماشللای این آثللار ندارد. صبللاغ زاده در همین 
رابطه خاطرنشللان می کند: مردم تا چه زمان باید کمدی های 
تکراری ببینند، اگر مخاطب دیگر به سللینما نللرود حق دارد، 
زیرا فیلم ها یکنواخت، خسته کننده و خالی از هیجان و تازگی 
شللده اند. مهدی صباغ زاده پیرامون فعالیت های اخیر خود در 
عرصه کارگردانی به میزان گفت: طی ماه های گذشته شرایط 
کارگردانی دو اثر را داشللتم که یکی را خللودم قبول نکردم و 
سللاخت دیگری به طور کلی میسللر نشللد. البته به غیر از آن 
فیلمنامه، یک فیلم را هم برای دریافت پروانه ساخت ارائه دادم 
و منتظرم جواب آن صادر شود.  این کارگردان سینما پیرامون 
احتمال حضورش در چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر اضافه 
کرد: واقعیت امر عجله چندانی ندارم، زیاد به دنبال رسیدن به 
جشنواره فیلم فجر نیستم و ترجیح می دهم فیلم خوب بسازم، 
البته این موضوع برای کاوه پسللرم فرق دارد زیرا جوان است و 
رسیدن به جشنواره را دوسللت دارد.  صباغ زاده درباره آخرین 
وضعیت ساخت فیلم جدید کاوه صباغ زاده اذعان کرد: واقعیت 
امر فیلمنامه وی به طور کامل آماده است اما فارابی در پرداخت 
هزینه عقب کشللیده اسللت، در حالی که این نهاد باید پشت 
فیلمسازان جوان باشد اما حال بعد از ماه ها دوندگی به طور کلی 

از حمایت مالی فیلم جدید کاوه عقب کشیده است.

 تدارک برای شنیدن 
»سرود پیروزی« در قطر

فدراسیون فوتبال و وزارت ارشاد درباره آهنگ رسمی ایران در جام جهانی اظهارات متناقضی دارند

مصطفي شاه كرمي      یادداشت

    شعر

     روایت

چالش هاي اين روزهای تئاتر  
روز گذشته پس از چند روز تعطیلي ناخواسته سالن هاي تئاتر شهر، 
شاهد روي صحنه رفتن برخي آثار نمایشي بود؛ اتفاق مبارکي که باید 
زودتر از این مي افتاد. بازگشایي سالن ها و بازگشتن به حالت معمول 
روي صحنه رفتن اجراها و برگزاري نمایش ها، کنسرت هاي موسیقي 
و اضافه شدن فیلم هاي جدید به چرخه اکران سینماها و گرم شدن 
تنور تولیدات فرهنگي و هنري نشان از پویایي و سرزندگي هنر دارد. 
اگر چه برخي افراد و جریاناتي هم بوده و هستند که نان شان از تنور 
التهاب آفریني یا بر هم زدن نظم عمومي گرم و تأمین مي شود و در 
ایام اخیر براي تهدید و ارعاب هنرمندان به منظور جلوگیري از اجراي 
هر گونه فعالیت هنري در سالن هاي نمایشي تا برهم زدن امنیت 
رواني جامعه به وسیله گذاشتن پست ها و استوري هایي در فضاي 
مجازي، فروگذار نبودند، اما به هر حال خبر بازگشایي سالن هاي تئاتر 
شهر که به نوعي پایتخت سالن هاي تئاتر کشور محسوب مي شود، 

نوید دهنده روزهاي بهتري براي این هنر دیرپاي است. 
البته نباید فراموش کرد که همین تئاتر و افللرادي که از طریق آن 
ارتزاق هنري و معیشتي مي کنند، نیازمند تبلیغ کارهایشان هستند 
و تبلیغات اجراها جزو راه هاي تنفسي و حیاتي زنده نگهداشتن آنها 
روي صحنه اجراست. طي چند وقت اخیر که به دلیل سوءاستفاده 
اغتشاشگران از بسللتر اینترنت، فضاي مجازي و برخي شبکه هاي 
اجتماعي فیلتر شده اند، فضاي تنفسللي اجراها که همان تبلیغات 
مجازي آنها بود، بسللته شده اسللت. بسللیاري از فعالان این عرصه 
هنري بر خاف تهدیدها و توهین ها، هیچ  ابایي از روي صحنه بردن 
کارهایشان ندارند، لکن آنچه جلوي این اقدام آنها را گرفته، نگراني از 
عدم حضور مخاطب براي نمایش است؛ چه اینکه نمایش و تئاتر بدون 
مخاطب شخصیت کاملي نخواهد داشت و این نفس مخاطب است که 
هنرمند و اجرا را زنده نگه مي دارد. متأسفانه این انسداد فضاي تبلیغي 
بدون هیچ گونه جایگزیني و تدبیري براي تبلیغات آثار جلو مي رود و 
سپري مي شود، به همین علت مسئولان وزارت ارشاد، مرکز هنرهاي 
نمایشي و هنرمندان باید با همفکري و هم افزایي براي این مشکل 
چاره جویي مي کردند که نکردند! و ضروري است که هر چه سریع تر 
راه هاي جایگزیني براي تبلیغ تئاترها طراحي، تدبیر و اجرا کنند؛ حالا 
یا با پاي کار آوردن تلویزیون یا با استفاده از تابلوهاي شهري و تبلیغات 
محیطي یا بهر ه گیري از هر ابزار و ابتکار خاقانه راهگشایي که تئاتر و 

سالن هاي نمایش را از این وضعیت بد خارج کند. 
نکته دیگري که چند سال است فقط حرف آن زده شده و در ورطه 
عمل هیچ خروجي نداشته بحث تجهیز سالن هاي تئاتر به تجهیزات 
و دوربین هاي مدار بسته جهت ضبط اجراهاست. ضعف مدیریتي و 
اجرایي و عدم اهتمام مسئولان به محقق شدن این رهیافت در حالي 
اسللت که هرازگاهي برخي اجراها با حواشي مواجه مي شوند مانند 
آنچه چند وقت پیش رخ داد. به دلیل عدم ضبط اجراها توسط دوربین 
سالن ها گاهي گفته مي شود فان تئاتر با متن نمایشللي ارائه داده  
شده به مراکز اعطاي مجوز مطابقت نداشته و چیزي که اجرا شده با 
نمایشنامه مجوز گرفته تناقض دارد و بعد از جنجال هاي زیاد و رفت و 
آمد ناظرهاي مخفي و آشکار حین اجراي نمایش مسئله به نوعي رفع 
و رجوع مي شود. این در حالي است که چند سال پیش شهرام کرمي، 
مدیر وقت مرکز هنرهاي نمایشي از نصب دوربین در سالن هاي تئاتر و 
خاتمه دادن به این جنجال ها طي یک بازه دو ماهه خبر داد! ادعایي که 
بعد از چند سال هنوز هم محقق نشده و ظاهراً تعارض منافع و اعمال 
سلیقه به جاي اجراي قانون باعث عدم توفیق چنین اتفاقي شده است. 
چه اینکه نصب دوربین در تالارهاي نمایشي یک مصوبه اباغي است و 
این قانون باید در تمام اماکن عمومي اجرا شود؛ قانوني که تا کنون اجرا 
نشده و هزینه هاي زیادي را براي نظام و هنرمندان ایجاد کرده است. 

آنچه روشن است اینکه اولاً باید شللرایط انجام تبلیغات آثار هنري و 
تئاترها براي همه گروه هاي نمایشي ایجاد بشود تا بتوانند به جریان 
عادي فعالیت شان باز گردند چه اینکه تئاتر با تبلیغات، تجهیز سالن ها 
و حمایت دلسوزانه مي تواند زنده، مردمي و پویا بماند. نکته دوم اینکه 
نصب تجهیزات لازم به خصوص دوربین هاي مدار بسته که توان ضبط 
اجراهاي روي صحنه را داشللته باشللند، امري ضروري است و یکبار 
براي همیشه بساط فرستادن ناظرهاي یواشکي و نامحسوس و جار و 
جنجال هاي باوجه جمع مي شود و جایي براي اظهار نظرهاي سلیقه اي 

و شخصي و هزینه زایي براي هنرمندان و مسئولان نمي ماند.

   محمدصادق عابدینی
فدراسیون فوتبال مدعی شده است آهنگ 
رس�می حضور ایران در جام جهانی 2022 با 
هماهنگی دفتر موسیقی ارشاد تولید شده و 
به زودی رونمایی می شود، ولی وزارت ارشاد 
می گوید اصلًا در جریان تولید چنین آهنگی 
نیست! با این حال فدراس�یون فوتبال فعلًا 
س�ه آهنگ از جمله »طبل شادی« )بر طبل 
ش�ادانه بکوب( را به قطر فرس�تاده اس�ت.

آهنگ رسمی، قطعه موسیقی است که تیم های 
حاضر در مرحله نهایی جللام جهانی فوتبال به 
فیفا معرفی می کنند و در مراسم افتتاحیه جام 
جهانی اجرا می شود، اما در کنار این آهنگ های 
رسمی، چندین قطعه دیگر از سوی خواننده ها 
در حال و هوای جام جهانی خوانده و بعضاً حتی 
از آهنگ های رسللمی که از سوی ایران به جام 

جهانی معرفی شده، مشهورتر می شوند. 
   ارسال 3 آهنگ به فیفا

هنوز خبری از رونمایی از آهنگ رسمی ایران 
در جللام جهانی نیسللت. البته فیفللا در طول 
دوره های قبلی هم چنللدان به آهنگ هایی که 
فدراسیون فوتبال ایران به جام جهانی فرستاده 
توجهی نداشته است. در سللال های 1998 و 
2006، فدراسللیون جهانی فوتبال، دو آهنگ 
از خواننده های ایرانی خارج نشللین را به جای 
آهنگ های ارسللالی از ایران استفاده کرد. فیفا 
اسللتدلال کرده بود که آهنگ های ارسللالی از 
ایران به اندازه کافی هیجان و انرژی ندارند! برای 
همین نمی توان چندان مطمئن بود که امسال 
هم ماجرای آن دو دوره تکرار نشود و در مقابل 
همه رقابت های داخلی، در نهایت یک آهنگ از 

آن سوی مرزها انتخاب نشود!
با این حللال امسللال فدراسللیون فوتبللال به 
درخواسللت فیفا، سلله آهنگ مجزا از آهنگ 
اصلللی برای جام جهانی ارسللال کرده اسللت. 
احسللان محمدی، رئیس دپارتمان مسئولیت 
اجتماعی و بازی جوانمردانه فدراسیون فوتبال 
در گفت وگو بللا »مهر«، می گوید: »براسللاس 
تازه ترین برنامه ریزی هایی که صورت گرفته طی 
روزهای اخیر نامه ای رسمی از سوی فدراسیون 
فوتبال کشللورمان به فیفا و کمیتلله برگزاری 
مسابقات جام جهانی فوتبال در قطر ارسال و بر 

اساس آن چهار قطعه موسیقایی مجزا برای تیم 
ملی فوتبال حین تمرینات قبل از بازی اصلی، 
»شادی پس از گل« و »خروج از زمین بازی« در 

نیمه اول و پایان بازی انتخاب شد.«
وی با بیان اینکه چنین اقدامی برای اولین بار در 
مسابقات جام جهانی فوتبال صورت می گیرد، 
می افزاید: »بر طبل شادانه بکوب« به خوانندگی 
مرحوم امید جعفری از آثار بسللیار خاطره ساز 
موسیقایی پس از موفقیت های تیم ملی فوتبال 
کشللورمان در رویدادهللای بین المللی، »تیم 
قهرمان ایللران« به خوانندگللی امیر تاجیک و 
»مژده باران« بلله خوانندگی محمد معتمدی 
سه قطعه ای هستند که به صورت مجزا تنظیم و 

به فیفا ارسال شده است.
   قطری های پرکار 

در کنار این سلله آهنگ که کارکردهللای آنها را 
فیفا مشخص کرده است، هر کشوری یک آهنگ 
رسللمی برای جام جهانی تولیللد می کند. این 
آهنگ در مراسم افتتاحیه پخش می شود و معرف 
حضور تیم ملی کشور در این مسابقات است. بر 
این اساس هر کشوری در تاش است آهنگی را 
که معرفی می کند نماینللده فرهنگ و باورهای 
مردمش باشد و خواننده های سرشناس آن کشور 
اجرای این آهنگ ها را برعهده می گیرند. میزبان 
جام جهانی هم یک آهنگ رسمی برای هر دوره 
از جام جهانی تولید می کند. امسللال قطری ها، 
چند آهنللگ تولید کرده اند که شللامل قطعاتی 
به زبان های انگلیسللی)دو آهنگ(، فرانسوی و 
اسپانیولی)یک آهنگ دوزبانه(، عربی و یک آهنگ 
چندزبانه است. البته در کنار آن برگزارکنندگان 
جام جهانی از چند گروه موسیقی از جمله گروه 
کره ای »BTS« برای اجللرای برنامه و خواندن 

آهنگ ویژه این مسابقات دعوت کرده اند. مقایسه 
عملکرد قطری ها با میزبان های دوره های قبلی 
جام جهانی نشان می دهد از نظر تعداد آهنگ ها و 
تنوع دعوت ها، جام جهانی 2022 بسیار قوی تر از 

دوره های قبلی است. 
    اظهارات ضد و نقیض درباره یک آهنگ 
اما در ایران هم قرار اسللت امسللال یک آهنگ 
رسللمی برای جام جهانی سللاخته شود. اغلب 
فوتبال دوستان به یاد دارند که در جام جهانی 
1998، شهرام ناظری قطعه ای به نام »سواران 
صبح امید« را برای تیم ملی خواند که موزیک 
ویدئوی آن آهنگ هم در تخت جمشید ضبط 
شللده بود و عماً محتوای آهنگ ربطی هم به 
فوتبال نداشللت. رئیس دپارتمان مسللئولیت 
اجتماعللی و بللازی جوانمردانلله فدراسللیون 
فوتبال، درباره سللاخت آهنگ ایران برای جام 
جهانی 2022 می گوید: »تقریباً تمامی مراحل 
مربوط به انتخاب این قطعلله با همکاری دفتر 
موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی و سایر 
مجموعه های مرتبط انجام گرفته و طی روزهای 

آینده به صورت رسمی اعام می شود.«
اما این اظهارات خیلی سللریع از سوی وزارت 
ارشاد رد شللد. محمد اللهیاری، مدیرکل دفتر 
موسللیقی وزارت فرهنگ و ارشللاد اسامی به 
»ایرنا« می گوید: »مسئولیت فعالیت های هنری 
و تولید آثار موسیقایی تیم ملی برای جام جهانی 
به دفتر موسیقی محول نشده است. برنامه های 
جام جهانی در کارگروه هللای مختلفی دنبال 
می شللود که یکی از این کارگروه هللا، کارگروه 
فعالیت های فرهنگی، هنری و رسانه ای است که 
نمایندگانی از دستگاه های مختلف مانند وزارت 
میراث فرهنگللی، وزارت ورزش، فدراسللیون 
فوتبال، سللازمان فرهنگ و ارتباطات اسامی 
و صدا و سللیما عضللو آن هسللتند.« اللهیاری 
می افزاید: »با توجه به اینکه بخش های مختلف 
دولتی و خصوصی در زمینه تولیدات موسیقایی 
اقدام به  تولید سرود، قطعه موسیقی یا نماهنگ 
کرده اند، قرار شللد در کارگروه فوق به منظور 
بررسی و انتخاب بهترین ها، دفتر موسیقی به 
کمک کارشناسللان و نمایندگان دستگاه ها در 

امر به گزینی کمک کند.«
با یک جسللت وجوی سللاده در میان خبرهای 
موسللیقی، می توان به انبوهی از نام های ریز و 
درشت خوانندگان پاپ رسید که اعام آمادگی 
کرده اند برای جام جهانی قطعه ای ویژه بخوانند. 
جذابیت خوانندگی برای جللام جهانی گویا از 
تیتراژخوانی سللریال های پربیننده تلویزیونی 
هم داغ تر است، چون تجربه نشان داده که بر سر 
خواندن یک آهنگ بللرای لحظات غرورآفرین 
تیم ملی فوتبال، خواننده ها حاضرند دعوا هم 
کنند، اما با وجود ساخت چندین اثر موسیقی 
برای لحظات پیروزی تیم های ورزشی ایرانی، 
هنوز هم قطعه »طبل شادی« )بر طبل شادانه 
بکوب( پرکاربردترین اثر داخلی اسللت که در 
پیروزی ورزشکاران ایرانی در رشته های مختلف 
پخش می شود و این آهنگ به بخشی از فرهنگ 

عامه تبدیل شده است.

ب��ا وج��ود س��اخت چندین 
اثر موس��یقی برای لحظات 
پی��روزی تیم های ورزش��ی 
ایرانی، هنوز هم قطعه »طبل 
شادی« )بر طبل شادانه بکوب( 
پرکاربردترین اثر داخلی است

    سینما


